
que l’únic alumne matriculat oficialment era
jo, coincidíem al despatx del doctor Augé (que
actuava de professor) en Vaquer i jo. Resulta
que el doctor Augé havia dirigit la tesi d’en
Vaquer i en Vaquer va dirigir la meva. Ens
trobàvem, doncs, en aquell despatx avi, pare
i fill (des d’un punt de vista acadèmic).
Devia ser per aquelles dates que vaig ser
contractat com a professor ajudant i, entre les
meves tasques, vaig passar a impartir els pro-
blemes de l’assignatura Geometria Diferencial,
la teoria de la qual impartia el doctor Vaquer.
En aquella època feia poc que el professor Juan
Sancho Guimerá havia esdevingut catedràtic
de la Universitat de Barcelona i, amb la seva
forta personalitat, havia aconseguit imposar a
uns quants dels seus seguidors els seus punts
de vista basats en una concepció intrínseca i
algebraica de les matemàtiques. Intrínseca en el
sentit que les descripcions que usaven coordena-
des eren dolentes i s’havien d’evitar a tot preu
perquè no reflectien l’essència de les coses. Així,
per exemple, les matrius, que eren una expressió
en coordenades de les aplicacions lineals o dels
productes escalars, s’havien d’eludir. I a mi em
va tocar fer classes de problemes de l’assigna-
tura Geometria Diferencial en aquella època
en què molts dels alumnes eren “sanchistes”.
Us imagineu com es poden fer problemes de
geometria diferencial sense usar coordenades?
Tot i que jo comentava algunes vegades aquest
problema amb el professor Vaquer, no va sortir
mai dels seus llavis la menor crítica o comentari
irònic sobre el seu col.lega. La maledicència,
tot i que fos una mica de broma, estava
completament exclosa del seu ADN.
Més endavant en Teixidor i en Vaquer (o en
Vaquer i en Teixidor, que mai vaig saber d’ordre
de qui partien les iniciatives) em van arreglar
les coses perquè jo me n’anés a París a estudiar

amb el professor André Lichnérowicz, i al cap de
dos anys vaig tornar amb una tesi sota el braç
sobre la cohomogia de les varietats kählerianes
compactes. Però com que aleshores els tràmits
de convalidació d’una tesi feta en un altre país
eren lents i costosos, en Vaquer es va oferir a
actuar aquí com a director de tesi. Tot i que
els principals resultats jo els havia obtingut a
França, ell es va prendre molt seriosament el
paper de “director de tesi” i em va ajudar a
redactar-los i completar-los donant-los unitat i
coherència.

Des d’aleshores vam col.laborar amb molts
projectes i iniciatives. Durant una època jo
vaig ser president de la Societat Catalana de
Matemàtiques, i ell, vicepresident, i a l’in-
revés: més endavant ell va ser-ne president,
i jo, vicepresident. Haig de remarcar el seu
coneixement mil.limètric del món matemàtic
català. Sempre es va recordar perfectament
de tots els alumnes que havien passat per la
Facultat de Matemàtiques de la Universitat de
Barcelona. De tots! També hauria de mencionar
la seva implicació intensíssima i duradora en
l’Olimpíada Matemàtica, que ell va contribuir
a introduir a Catalunya l’any 1963 i de la qual
va ser l’ànima durant una pila d’anys.

Acabaré aquest escrit amb una informació curi-
osa. En Vaquer, des del punt de vista acadèmic,
era sisè descendent per línia directa (besnet
de besnet) de Carl Friedrich Gauss. En efecte,
Gauss va dirigir la tesi doctoral de Karl Georg
Christian von Staudt (1822), el qual va dirigir
la d’Eduardo Torroja Caballé (1873), el qual va
dirigir la de Julio Rey Pastor (1900), el qual va
dirigir la de Ricardo San Juan Llosá (1933), el
qual va dirigir la de Joan Augé Farreras (1943),
i, finalment, aquest va dirigir la tesi de Josep
Vaquer Timoner (1960).

En record del Dr.Vaquer
Carlos Currás Bosch, alumne, company i amic del Dr.Vaquer

El passat mes de març ens deixà en Josep
Vaquer Timoner, el Dr.Vaquer per a tants
membres de la comunitat universitària. Va ser
catedràtic de Geometria, primer de la Facultat
de Ciències i després de la Facultat de Matemà-
tiques, de la Universitat de Barcelona.

Vaig tenir la sort de poder compartir amb ell
molts d’aquests anys a la UB, al llarg dels quals
vaig poder gaudir del seu mestratge i de la seva
amistat.

El Dr.Vaquer va obtenir l’any 1961 la càtedra
de Geometria Mètrica i Geometria Diferencial a
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la UB, després d’estudiar la llicenciatura en Ci-
ències, secció de Matemàtiques, a la UB i d’uns
anys posteriors d’estudi i formació doctoral a
Hamburg i Zuric. Va ser ocupant aquest càrrec
quan el Dr.Vaquer va desenvolupar la seva
activitat científica fins a la seva jubilació l’any
1998. No obstant haver-se jubilat, va continuar
participant en l’elaboració de continguts per a
les proves de captació de jove talent matemàtic
(Olimpíada Matemàtica, per exemple).
El meu primer record del Dr.Vaquer és del curs
1966-67. Va ser professor meu de l’assignatura
d’Àlgebra Lineal en el primer curs d’universi-
tat, aleshores anomenat curs selectiu. He de
confessar que aquell primer curs d’universitat
em va suposar un esforç considerable, especial-
ment en les assignatures d’Àlgebra Lineal i Càl-
cul Infinitesimal. A la dificultat pròpia del salt
de batxillerat a universitat s’hi havia d’afegir,
en aquella època (anys 60), la implementació
del que s’anomenava “matemàtica moderna” en
les assignatures de matemàtiques.
La incorporació de la “matemàtica moder-
na” a la docència comportava la introducció
d’elements de teoria de conjunts, conceptes
de lògica matemàtica, que, juntament amb el
desenvolupament propi de l’àlgebra lineal i el
càlcul infinitesimal suposaven una dificultat
conceptual important per a l’estudiant.
Per tal de facilitar la incorporació dels estu-
diants de batxillerat als estudis universitaris,
el Dr.Vaquer, juntament amb el Dr. Josep
Teixidor Batlle, van publicar un text titulat
Curso de Matemáticas (cf. [1]), on es desenvolu-
paven, entre d’altres, els conceptes que acabo de
comentar. Sense voler entrar en detalls, indicaré
que s’introduïa la teoria de conjunts, es do-
naven les construccions dels nombres naturals,
enters, racionals i reals. Es tractaven també els
aspectes inicials de la la teoria de grups, que
si no recordo malament eren els conceptes que
més mals de cap ens donaven als estudiants
d’aquella època. Finalment s’estudiava la teoria
general d’àlgebra lineal i de les geometries
euclidiana i afí. Aquest text, redactat d’una ma-
nera clara i entenedora, va ser de gran utilitat
per als estudiants de Matemàtiques, Físiques i
enginyeries durant diversos cursos.
El meu següent contacte com a alumne amb el
Dr. Vaquer va ser durant el cinquè curs. Vaig
escollir una assignatura optativa de Geometria

Diferencial de la qual s’encarregava el Dr.
Vaquer. Durant aquell curs (en aquella època
les assignatures eren anyals) vam estudiar un
tema força innovador com la teoria general
de connexions en fibrats principals i fibrats
vectorials. Es tractava d’una teoria resultant
dels treballs d’Élie Cartan (anys 20), Charles
Ehresmann (anys 30), Jean L. Koszul (anys 40-
50), et al. Estem parlant, per tant, d’aspectes
nous en aquell moment. No cal dir que el
contingut del curs era força dur, però l’agilitat
en l’exposició del Dr. Vaquer el feia més planer.
Aquest curs et proveïa d’unes eines que el temps
ha demostrat que eren de gran interès.
La meva relació com a estudiant amb el Dr.
Vaquer va acabar amb la realització de la meva
tesi doctoral en geometria riemanniana, sota la
seva direcció, l’any 1977.
Passo a parlar de la meva relació amb el Dr.
Vaquer com a company de departament durant
els molts anys de docència compartits a la
Facultat de Matemàtiques de la UB.
La docència del Dr.Vaquer estava centrada
principalment en les assignatures d’Àlgebra Li-
neal i Geometria Lineal, assignatures de primer
curs, i la Geometria Diferencial, normalment
d’últim o penúltim curs de carrera. Llevat d’al-
gunes col.laboracions puntuals en assignatures
de primer, la principal assignatura que vam
compartir va ser l’assignatura de Geometria
Diferencial. El contingut d’aquesta assignatura
era el d’un curs bàsic de Geometria Diferenci-
al: varietats diferenciables, camps vectorials i
geometria riemanniana. Tot i seguir les línies
mestres d’un curs força estandarditzat avui en
dia, he d’esmentar que el Dr. Vaquer sempre
trobava un moment del curs per tractar algun o
alguns temes fora del que es considerava estàn-
dard. Recordo molt especialment el tractament
que feia de les superfícies mínimes i la seva
classificació (mètode de Weierstrass), l’estudi
de les estructures afins del tor. . . En aquestes
“sortides de guió” sempre hi trobaves alguna
aportació personal seva.
Al llarg de la seva carrera docent, el Dr. Vaquer
va ocupar el càrrec de degà de la Facultat de
Matemàtiques de la UB i també el de director
de departament, primer del Departament de
Geometria i Topologia i després del Departa-
ment d’Àlgebra i Geometria. D’aquestes èpo-
ques recordo la seva proximitat i empatia envers
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la resta de professors, així com la seva bona
disposició al tracte amb els alumnes.

Posteriorment, vaig ocupar el càrrec de director
del Departament d’Àlgebra i Geometria. No
puc per menys que esmentar el seu suport
durant el temps que vaig ocupar el càrrec.

Vull, finalment, expressar el meu sentiment
per la pèrdua del professor, company i amic.
Descansa en pau Josep.

Agraïment. Vull agraïr a la SCM que m’hagi
ofert la possibilitat de manifestar públicament
el meu respecte i agraïment a la figura del
doctor Josep Vaquer Timoner.
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Josep Vaquer i Timoner, uns records
Joan Josep Carmona, Universitat Autònoma de Barcelona

El 23 de març vaig rebre la trista notícia de la
mort del professor i amic Josep Vaquer.
Les darreres vegades que l’havia vist, junta-
ment amb la seva esposa, el trobava molt bé
físicament i d’una claredat intel.lectual com
sempre ha tingut. Ell i la seva esposa no es
perdien cap acte acadèmic organitzat per la
SCM. Per la seva edat, aquesta notícia podia ser
previsible, però quan arriba sempre et provoca
un trasbals gran i un sentiment de tristor i
enyorança.
El gener del 1974 vaig començar la carrera de
Matemàtiques a la Universitat de Barcelona.
Va ser el primer any del nou pla d’estudis; el
professor Vaquer havia contribuït a elaborar-
lo, i va reemplaçar el clàssic “selectiu”. Va ser
l’any del calendari “juliano”, que volia dir que el
curs començava al gener i acabava al desembre.
Això va ser una “espantà” d’un ministre i no
tenia cap sentit. Érem dos grups, i a l’altre
grup l’Àlgebra i Geometria la feia el professor
Vaquer.
En el seu grup jo tenia un company de Lleida,
Melcior Pérez, que m’informava puntualment
de les seves classes. Com que aquest noi era
uns deu anys més gran que la mitjana, el
Vaquer s’hi adreçava molts cops. Potser també
pel fet que en aquella època hi havia Policia
Nacional fixa a la universitat i alguns policies
camuflats (recordeu: era pocs mesos després de
l’atemptat contra Carrero Blanco). A vegades,
en preguntar-li com veia l’assignatura, ell deia:

“Tinc com un núvol”. Tant ho va dir que
li va quedar el sobrenom a l’alumne d’“el
Nuvolet”.
En aquella època era de molt ús el seu llibre
conjunt amb el professor Josep Teixidor, la qual
cosa els feia molt populars entre els alumnes.
És un llibre del qual he fet un gran ús i que
valoro molt positivament, i que incorporava
aspectes docents nous, adquirits en la seva
estada a Alemanya. També era popular entre
els alumnes, ja que es comentava que en totes
les assignatures del seu expedient de quan va
cursar la carrera tenia un 10, cas únic en la
història de la facultat.
A quart curs va ser professor meu de Geo-
metria Diferencial, i em van encantar la seva
docència i la claredat de les seves explicacions.
Vaig aprendre molt, i també em va ajudar a
consolidar el meu feble domini del català, ja
que ell, tan prompte com va poder, feia les
classes en català. Em va sorprendre una mica
el seu nivell d’exigència. Era una assignatura
on coincidien diversos itineraris: hi havia la
línia de Matemàtica Fonamental i també la de
Didàctica, i per als alumnes d’aquesta branca
era l’assignatura més complicada i difícil de
superar.
El següent punt de trobada va ser a l’inici del
curs cinquè. Resulta que havíem de triar les
assignatures dintre de la branca seleccionada.
Un petit grup d’estudiants no vam matricular-
nos de l’assignatura Geometria Riemmaniana,
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